
PRIZES

FRANCOIS-XAVIER GARNEAU MEDAL

At the annual general meeting of the Canadian Historical Association Dr. Susan Mann Trofimenkoff, President of the Association, announced the winner of the François-Xavier Garneau Medal. Professor Michael Bliss was awarded the Garneau Medal together with a cash award of \$2000, and an honorary life membership in the association for his book A Canadian Millionaire: The Life and Business Times of Sir Joseph Flavelle (Macmillan of Canada, 1978). The prize committee consisted of Professor Blair Neatby (chair), Carleton University, Professor Louise Dechêne, McGill University, Professor Claude Sutto, University of Montreal, Professor Carl Berger, University of Toronto and Professor John Kendle, University of Manitoba.

A Canadian Millionaire: The Life and Business Times of Sir Joseph Flavelle. This biography builds on the Canadian tradition of political biography, and it tells us much that is new about Canadian politics. It goes much farther than this however, for it also tells us about the Toronto business elite, about Methodists at work and in charities, as well as explaining the preparation of Wiltshire sides for the British market, without ever losing sight of Sir Joseph Flavelle, the stern and self-righteous entrepreneur who prospered and suffered through it all. It is based on meticulous and wide-ranging research; even more noteworthy, it is written with refreshing wit and candour.

The Committee also wishes to draw attention to the high level of historical writing in the period. It considers that three other books were of special merit and deserve honourable mention:

A.B. McKillop, A Disciplined Intelligence: Critical Inquiry and Canadian Thought in the Victorian Era, McGill-Queen's University Press, 1979.

T.J.A. LeGoff, Vannes and its Region: A Study of Town and Country in Eighteenth-Century France, Clarendon Press, Oxford, 1981.

Maria Tippett, Emily Carr: A Biography, Toronto, Oxford University Press, 1979.

* * * * *

SIR JOHN A. MACDONALD PRIZE

At the May annual meeting of the Canadian Historical Association, Susan Mann Trofimenkoff, president of the CHA, announced that the 1984 Sir John A. Macdonald Prize for Canadian History was awarded to Gerald Friesen for his book The Canadian Prairies, A History. (Toronto, University of Toronto Press)

The publication of The Canadian Prairies is most timely. In our era of regionalism, we need to know the origins of the various regional facets of our identity, and Professor Friesen's work

PRIX

MEDAILLE FRANCOIS-XAVIER GARNEAU

Lors du congrès annuel de la Société historique du Canada, Susan Mann Trofimenkoff, présidente de la Société, a annoncé que le récipiendaire de la médaille François-Xavier Garneau était Michael Bliss pour son oeuvre: A Canadian Millionaire: The Life and Business Times of Sir Joseph Flavelle, Macmillan of Canada, 1978. Le prix comprend une médaille spécialement frappée pour la circonstance au nom du lauréat, le titre de membre honoraire à vie de la Société et une somme de 2000\$. Ce prix a été attribué par un jury composé des professeurs Blair Neatby (président), Université Carleton, Louise Dechêne, Université McGill, Claude Sutto, Université de Montréal, Carl Berger, Université de Toronto et John Kendle, Université du Manitoba.

A Canadian Millionaire: The Life and Business Times of Sir Joseph Flavelle. S'inscrivant dans la lignée des biographies politiques canadiennes, cet ouvrage enrichit notre connaissance du milieu politique de l'époque. Cette biographie traite de l'élite d'affaires de Toronto, des méthodistes, de leur travail et de leur charités, aussi bien que de la préparation des quartiers de porc (façon Wiltshire) destinés au marché britannique, sans jamais perdre de vue Sir Joseph Flavelle, l'homme d'affaires sévère et complaisant qui connut des années fastes et maigres. S'appuyant sur une imposante et méticuleuse recherche, ce livre est remarquable pour sa candeur et son style mordant.

Le comité désire accorder une mention honorable aux personnes suivantes qui ont aussi publié des travaux d'excellente qualité pour la période donnée:

A.B. McKillop, A Disciplined Intelligence: Critical Inquiry and Canadian Thought in the Victorian Era, McGill-Queen's University Press, 1979.

T.J.A. LeGoff, Vannes and its Region: A Study of Town and Country in Eighteenth-Century France, Clarendon Press, Oxford, 1981.

Maria Tippett, Emily Carr: A Biography, Toronto, Oxford University Press, 1979.

* * * * *

LE PRIX SIR JOHN A. MACDONALD

Lors de la réunion annuelle de la Société historique du Canada, Susan Mann Trofimenkoff, présidente, annonça que le prix Sir John A. Macdonald, pour l'année 1984, avait été attribué à Gerald Friesen pour son ouvrage intitulé The Canadian Prairies, A History. (Toronto, University of Toronto Press)

L'ouvrage intitulé The Canadian Prairies, A History est un livre qui vient à son heure. En notre époque de redécouverte des régions, les Canadiens ont besoin de connaître les racines de

will be invaluable in this respect. A readable and entertaining synthesis, it covers every significant aspect of the Prairies' long and complex history. In his treatment of the region's natural environment, the natives and métis, the fur trade, and 20th-century developments, the author writes with a sensitivity and concern which reflect his strong personal ties with the region.

This work also fills a gap in Canadian Historiography. In recent years, a plethora of new studies on the Prairies have dealt with such specific topics as native history, rural issues, industrial and urban developments, and women's history. Historian Gerald Friesen, a master of his craft who is thoroughly familiar with these publications, has drawn on the best of them to produce his vast panorama.

The Sir John A. Macdonald Prize is an annual award for the finest work of Canadian History in English or French published over a twelve month period. The prize carries a cash award of \$2000.

Members of the 1984 selection jury were Pierre Savard, chairman, University of Ottawa, David J. Bercuson, University of Calgary, Jean Blain, University of Montreal, Joy Parr, Queen's University, Graeme Wynn, University of B.C.

Other meritorious works considered by the committee in its final deliberations were as follows:

Olive Patricia Dickason, The Myth of the Savage, And the Beginnings of French Colonialism in the Americas

Donald Harman Akenson, The Irish in Ontario, A Study in Rural History.

* * * * *

REGIONAL HISTORY CERTIFICATES OF MERIT, 1984

The Chairman of the Regional History Committee, has announced the following awards at the 1985 annual general meeting in Montreal.

Morris Zaslow has been a pioneer in the academic study of the history of the Canadian North. The Opening of the Canadian North, 1870-1914 is a definitive work, but is only one of his many publications. As well, through his continuing research, writing and teaching he has been pre-eminent in encouraging others to pursue northern historical studies.

W. Kaye Lamb has made a very special contribution to historical studies in British Columbia: he founded the British Columbia Historical Quarterly and served as its editor from 1937 to 1946. He has also written and edited many articles relating to British Columbia, and has prepared the standard editions of the journals of such explorers as Harmon, Fraser, Mackenzie, and, most recently, Vancouver. The high standard of his scholarship and his literary flair make his

leurs différences. L'ouvrage de Gerald Friesen rendra sur ce point de précieux services. Synthèse de lecture facile et agréable, il ne néglige aucun aspect d'un passé multiséculaire. Les pages sur le milieu naturel de l'Ouest, celles sur le commerce des fourrures, celles sur les amérindiens et les métis, ou celles sur les nouvelles aspirations des Prairies constituent autant de passages bien sentis et rédigés par un historien bien enraciné dans sa région.

Cet ouvrage remplit aussi un vide dans l'historiographie. Depuis quelques années, les travaux neufs se multiplient sur les autochtones, sur le monde rural et celui de l'usine de même que sur la ville et sur la femme. Historien au métier sûr, l'auteur connaît bien ces travaux et il sait en intégrer le meilleur à sa vaste fresque.

Le prix Macdonald est attribué, chaque année, à l'oeuvre la plus significative publiée en histoire canadienne. Il se compose d'une somme de 2 000\$.

Le jury de 1984, présidé par Pierre Savard (Université d'Ottawa) incluait également David J. Bercuson (Université de Calgary), Jean Blain (Université de Montréal), Joy Parr (Université Queen's) et Graeme Wynn (Université de la Colombie-britannique).

Le comité a également considéré les ouvrages suivants lors de la sélection finale:

Olive Patricia Dickason, The Myth of the Savage, And the Beginnings of French Colonialism in the Americas

Donald Harman Akenson, The Irish in Ontario, A Study in Rural History.

* * * * *

CERTIFICATS DE MERITE EN HISTOIRE REGIONALE, 1984

Le président du comité d'histoire régionale a remis les certificats suivants à la réunion annuelle de mai à Montréal.

Morris Zaslow est un pionnier de l'étude universitaire de l'histoire du Nord canadien. The Opening of the Canadian North, 1870-1914 est un ouvrage définitif par un auteur qui a de nombreuses autres publications à son crédit. Grâce à ses travaux de recherche, ses écrits et à son enseignement, M. Zaslow a encouragé plusieurs autres personnes à étudier l'histoire du Nord canadien.

W. Kaye Lamb a fait une contribution très particulière à l'étude de l'histoire en Colombie-britannique. En effet, il a fondé le périodique British Columbia Historical Quarterly et en a assuré la direction de 1937 à 1946. Il a également rédigé et préparé de nombreux articles portant sur la Colombie-britannique, et édité les textes définitifs de journaux d'explorateurs tels que Harmon, Fraser, Mackenzie et, récemment, Vancouver. Son érudition de qualité remarquable ainsi que son talent littéraire font

writings attractive both to professional historians and lay readers.

Gerald Friesen, The Canadian Prairies: A History (Toronto: University of Toronto Press, 1984). The Canadian Prairies is the first comprehensive overview of the history of the prairie region. In drawing together the research of a generation of scholarship, Gerald Friesen has made a valuable contribution to the understanding of the historical experience of the prairies from the first Indian contact with European fur traders down to the resource boom of the 1970s.

Dr. J.W. Grant MacEwan. During the past thirty-five years Grant MacEwan has been the most prolific writer of popular history dealing with prairie themes. His books have reached a wide audience and helped immeasurably to foster an interest in the history of the prairie region.

Louis Gentilcore and C. Grant Head, Ontario's History in Maps, University of Toronto, 1984. In one of the most beautiful books of the year, Louis Gentilcore and Grant Head make an eloquent and convincing case for the value of maps as documentary sources on the history of Ontario. Using original maps, the reader is guided deftly through the development of the Ontario landscape, the extension of transportation and the growth of urban places. The maps add a dimension of immediacy, and reflection, on significant and engrossing aspects of Ontario's past.

Donald H. Akenson, The Irish in Ontario: A Study in Rural History, Queen's University Press, 1984. Drawing upon a wide-ranging interest in the Irish on both sides of the Atlantic, Akenson uses the townships of Leeds and Lansdowne in rural Ontario to assess the historical experience, urban and rural, Protestant and Catholic, of the Irish. This important book successfully combines rich detail and penetrating focus of the particular with vigorous and sophisticated generalizations that will define the questions posed by historians for years to come. The author also demonstrates that regional history can effectively integrate with social, political and economic history.

John English and Kenneth McLaughlin, Kitchener: An Illustrated History, Wilfrid Laurier University Press, 1983. This balanced, well-rounded history of Kitchener is a model of the historian's craft, and an important book in its own right. English and McLaughlin combine their talents and interests to explore unique aspects of the city: its large German population, its Mennonite roots, its economic strength, and its civic populism. But they also document the city's links with the wider Ontario scene, and the transformation from a German town to an Ontario city, even as Canada celebrates its multiculturalism.

que ses ouvrages sont appréciés tant par le grand public que par les historiens.

Gerald Friesen, The Canadian Prairies: A History (Toronto, University of Toronto Press, 1984). The Canadian Prairies est le premier ouvrage à examiner en profondeur l'histoire des provinces de l'Ouest canadien. En réunissant les recherches faites par une génération de chercheurs, M. Friesen a fait un apport précieux à la compréhension de l'histoire des Prairies, depuis le premier contact des Amérindiens avec les coureurs de bois européens jusqu'au boom des ressources naturelles des années 70.

Dr. J.W. Grant MacEwan. Depuis trente-cinq ans, M. Grant MacEwan est l'auteur le plus prolifique d'ouvrages d'histoire populaire portant sur l'Ouest canadien. Ses livres ont atteint un vaste public et ont contribué dans une très large mesure à l'éclosion de l'intérêt pour l'histoire de cette région.

Louis Gentilcore et C. Grant Head, Ontario's History in Maps, University of Toronto, 1984. Dans un des plus beaux livres de l'année, MM. Louis Gentilcore et Grant Head font un plaidoyer éloquent et convaincant pour la valeur des cartes en tant que sources de documents originaux sur l'histoire de l'Ontario. Grâce à des cartes d'époque, le lecteur passe en revue le développement du paysage ontarien, les prolongements des voies de communication et la croissance des centres urbains. Tout en rendant le sujet vivant, les cartes servent de point de départ pour des réflexions sur des aspects particulièrement importants et intéressants du passé de l'Ontario.

Donald H. Akenson, The Irish in Ontario: A Study in Rural History, Queen's University Press, 1984. S'inspirant de son intérêt pour les Irlandais vivant des deux côtés de l'Atlantique, M. Akenson prend comme point de départ les cantons de Leeds et de Lansdowne, dans la campagne ontarienne, pour étudier l'histoire urbaine et rurale des Irlandais, tant catholiques que protestants. Cet ouvrage important allie la profusion des détails et leur étude en profondeur à des généralisations rigoureuses et approfondies qui délimiteront plusieurs champs d'étude d'historiens, pendant de nombreuses années. De plus, il nous démontre que l'histoire régionale peut intégrer avec succès l'histoire sociale, politique et économique.

John English et Kenneth McLaughlin, Kitchener: An Illustrated History, Wilfrid Laurier University Press, 1983. Cette histoire, bien équilibrée et fort complète de la ville de Kitchener, devrait servir de modèle à ce genre. MM. English et McLaughlin ont mis à profit leurs compétences et leurs intérêts pour explorer des aspects particuliers de Kitchener: sa forte population allemande, son héritage mennonite, sa force économique et son populisme civique. De plus, les auteurs examinent la ville à l'intérieur de son contexte ontarien ainsi que sa transformation d'un village allemand en une ville ontarienne, au moment où le Canada se targue de son multiculturalisme.

Richard Tatley, The Steamboat Era in the Muskokas, Boston Mills Press, 2 volumes, 1983, 1984. These volumes are a striking testament to the infectious qualities of local history. Tatley's love of the steamboat, water transportation and changing technology is combined with a sensitivity and knowledge of the people and communities that thrive and change with the innovations on water, and on land. The richness of detail combined with the wide range of interest leads to a regional history that is amazingly comprehensive, thoroughly illustrated, well-informed and balanced.

D.G. Bell, Early Loyalist Saint John: The Origin of New Brunswick Politics, 1783-1786 (New Ireland Press, 1983) This fine local study provides a careful, unromantic portrait of the Saint John Loyalists, from embarkation at New York in 1783 through the following three years. Highlighting the early struggles over land and liberties in Saint John, the author shows how the suppression of political dissent was a formative force in the beginnings of provincial society. A work of well-written scholarship, this is a book of academic merit and popular appeal which helps rescue the myth-ridden Loyalists from the enormous glorification of history.

Joseph R. Smallwood. For more than half a century "Joey" has been an enthusiastic and dedicated historian. His contributions range from the early books on William Coaker and William Carson through to the monumental editorial projects, The Books of Newfoundland and the continuing Encyclopedia of Newfoundland and Labrador. No individual has had more influence on the appreciation and popularization of Newfoundland history.

Christian Pouyez and Yolande Lavoie, with Gérard Bouchard, Raymond Roy, Jean-Paul Simard and Marc St-Hilaire, Les Saguenayens. The Canadian Historical Association is proud to recognize this contribution of the Chicoutimi campus of the Université du Québec to population studies. This substantial introduction to the history of a regional population opens the door to more in-depth analyses of its economy, social structure and culture in the broadest sense. For having published a work of this quality, congratulations are due everyone involved in the project.

Alain Gamelin, René Hardy, Jean Roy, Normand Séguin et Guy Toupin, Trois-Rivières illustrée. With its abundant iconography and readily-accessible text, this work can serve as a model to other historians. Using a straight-forward vocabulary, the writers were able to work a theory of regional urban development into their text. Behind this history of Trois-Rivières one can see outlined the economic (agriculture, forestry, trade, finance), social (living conditions, municipal politics) and cultural (religion, news) history of the entire Mauricie region. Congratulations should be extended to the team of university professors who prepared this book which is destined to appeal to a wide spectrum of the reading public.

* * * * *

Richard Tatley, The Steamboat Era in the Muskokas, Boston Mills Press, 2 volumes, 1983, 1984. Les deux volumes de cet ouvrage témoignent éloquemment des qualités contagieuses de l'histoire locale. Le grand intérêt dont fait preuve M. Tatley pour les bateaux à vapeur, le transport maritime et les changements technologiques s'unit à une sensibilité et une grande connaissance des gens et des collectivités qui vivent au rythme de l'évolution des moyens de transport, tant sur l'eau que sur terre. La profusion de détails s'allie à la diversité des sujets traités pour produire une histoire régionale équilibrée remarquablement complète, très bien informée et richement illustrée.

D.G. Bell, Early Loyalist Saint John: The Origin of New Brunswick Politics, 1783-1786 (New Ireland Press, 1983). Voici une étude locale de qualité qui nous trace un portrait minutieux, dénué de romantisme, des loyalistes de Saint-Jean, les suivant pendant les trois années qui ont suivi leur départ de New York, en 1783. Tout en mettant l'accent sur les premières luttes pour la possession de la terre et l'exercice des libertés à Saint-Jean, l'auteur démontre à quel point la suppression de la dissension politique a joué un rôle important dans l'émergence de la société du Nouveau-Brunswick. Cet ouvrage d'érudition, fort bien écrit, saura intéresser les chercheurs et le grand public, retouchant plusieurs des mythes créés autour des loyalistes.

Joseph R. Smallwood. Depuis plus d'un demi-siècle, "Joey" est un historien enthousiaste et dévoué. Ses contributions incluent des ouvrages sur William Coaker et William Carson, d'énormes projets d'édition (The Books of Newfoundland) et son Encyclopedia of Newfoundland and Labrador, en cours de publication. Personne n'a eu plus d'influence sur l'appréciation et la vulgarisation de l'histoire de Terre-Neuve que M. Smallwood.

Christian Pouyez et Yolande Lavoie, avec Gérard Bouchard, Raymond Roy, Jean-Paul Simard et Marc St-Hilaire. Les Saguenayens. La Société historique du Canada est heureuse de reconnaître la contribution de l'université du Québec à Chicoutimi à l'histoire des populations. Cette solide introduction à l'histoire d'une population régionale ouvre toute grande la voie à des analyses plus approfondies sur l'économie, la société et la culture au sens le plus large. Félicitation à toute l'équipe pour avoir publié un volume d'une telle qualité.

Alain Gamelin, René Hardy, Jean Roy, Normand Séguin et Guy Toupin. Trois-Rivières illustrée. S'appuyant sur une iconographie abondante et sur un texte facile à lire, ce volume pourra servir de modèle. L'équipe a su intégrer une conception du développement urbain en région en utilisant un vocabulaire facile. Autour de cette histoire de Trois-Rivières, c'est une histoire économique (agriculture, forêt, commerce, finance) sociale (condition de vie, pouvoirs municipaux) et culturelle (religion, information) de la région mauricienne qui se profile. Il faut féliciter les universitaires qui ont participé à la préparation de ce volume qui s'adresse à un large public.

* * * * *